
Dolijte	oleje!	
(Krnov,	26.11.2023)	

	
I.čtení: evangelium podle Matouše, 25,1-13 
II.čtení: II.epištola Petrova 1,1-11 

	
Kázání 
Četli jsme dnes jedno z nejznámějších Ježíšových podobenství. Ten text mnozí znáte už z nedělní školy. 

Zároveň ovšem je to příběh poněkud problematický, nebo přinejmenším v dnešní době ne jednoduše pochopitelný. 
My jsme zvyklí, že při plánování svatby se stanoví den a hodina, natiskne se to na pozvánky – co je na papíře, 

to platí – všichni dorazí ve stanovenou dobu a svatba proběhne. 
Tak jaké čekání na ženicha? 
Já jsem to podobenství dlouho nechápal. Až když jsme před lety měli možnost zažít svatbu v Africe, příběh se 

mi otevřel. 
Bylo to v příhraničním městečku Garissa. Náš kamarád, u kterého jsme bydleli, byl pozván na svatbu a vzal nás 

s sebou. Na pozvánce byl den a hodina, jak jsme byli zvyklí. Když jsme (už se zpožděním) dorazili ke kostelu, uviděli 
jsme pohodovou scénu. Vedle kostelních dveří byla dlouhá lavička, a na ní sedělo asi 10 nevěstiných kamarádek, 
družiček. 

Říkali jsme si, proč asi nejsou vevnitř na svatbě, ale když jsme nakoukli do dveří, zjistili jsme, že se ještě nic 
neděje. Čeká se na příjezd ženicha a nevěsty. Než jsme se jich nakonec dočkali, uplynula ještě víc než hodina. 

A já, jak jsem je tak pozoroval, jak sedí ve svých družičkovských stejnokrojích a trpělivě vyhlížejí snoubence, 
pochopil jsem, co mi v tom podobenství do té doby neštymovalo. 

V té Africe jsme totiž pochopili, že svatba se nedělá kvůli hostům, ale že hlavními hrdiny jsou ženich a nevěsta. 
A svatba začíná, až jsou ti dva připravení. 
Všechno se točí kolem nich, ne kolem hodin na věži, ne kolem kalendářů nebo pozvánek, a už vůbec ne kolem 

hostů! Nejdůležitější jsou nevěsta se ženichem. Jestli chceme být jejich přáteli a svatebčany, musíme být připravení se 
jim přizpůsobit. Svatba se klidně obejde bez hostů, ale bez ženicha  a nevěsty ne... 

Podobně to viděl Ježíš v Izraeli před dvěma tisíci let. Svatba je tu kvůli snoubencům, ne snoubenci kvůli svatbě. 
Chytří badatelé říkají, že izraelská svatba bývala velkou událostí, trvala klidně několik dní, ale nezačala dřív, 

než dorazil ženich s nevěstou. 
Ten začátek navíc býval večer, takže ty družičky s pochodněmi, svítící na cestu, byly velmi důležitou součástí. 
Podle Ježíšova vyprávění jich bylo deset. Jejich úkolem bylo jít naproti svatebčanům a posvítit jim na cestu. 

Všechny byly na místě včas. Zapálily ty své lampy a vyhlížely. 
Vyhlížení se ovšem trochu protáhlo. Ženich dlouho nikde. 
Všechny družičky stejně v tu chvíli zmohl spánek. Lampy svítí dál, ale družičky pilně zařezávají. 
Až o půlnoci najednou poplach. Ženich dorazil! 
Rozespalé krasavice začnou dávat do pořádku své lampiónky, ale polovina z nich zjistí, že jim došlo palivo. 
Ty světelné zdroje, o kterých mluví Bible, vypadaly nejspíš jako pochodně, které jsou občas k dostání v létě 

v obchoďácích: dřevěná tyčka, na jejím konci nádobka na olej a kus hadru jako knot. Jednoduchá a nadčasová 
konstrukce. Popřípadě byl ten hadr jen namotaný na konec klacku a před použitím se prostě namočil na chvíli do 
nádoby s olejem. 

Jenže, když nemáte do čeho máčet? 
Polovina našich družiček je nešťastná, Písmo říká, že nejen nešťastná, ale doslova bláhová, nemoudrá – jejich 

zásoby oleje jsou pryč. Nevzaly si dost. 
Co teď? Kde doplnit zásoby? 
Zkoušejí to u svých prozíravějších kolegyň, ale narazí na zásadní odpor. 
Tohle je zvláštní, člověk by řekl až neevangelijní bod toho příběhu. 
Neměly by se holky ochotně rozdělit s potřebnými? Proč tady Bible prezentuje absolutní nesolidaritu, zatímco 

jinde jsme neustále vyzýváni, abychom nebyli skrblíci?! 
Drama vrcholí, když se pět nepředvídavých děvčat rozběhne to dědiny a uprostřed noci shánějí palivo do svých 

lucerniček. V tu chvíli ovšem jako naschvál dorazí ženich, pět rozumných družiček mu posvítí na cestu, a svatba může 
začít. 

Když se pak ty opozdilé dožadují vpuštění, jsou nevybíravě odehnány. 
Jak to ovšem koresponduje s naší vírou v Boha, který má pro každého otevřenou náruč? Kde je Boží 

bezpodmínečné přijetí, o kterém tak rádi mluvíme a kážeme? 
V prvé řadě si musíme uvědomit, že jde o obrazné vyjádření něčeho, co je nad lidské chápání. Takže počítejme 

s tím, že to přirovnání má své meze, své nedostatky. Nelze lidskými slovy vystihnout, co Pán Bůh má pro člověka 
přichystáno. 



Zadruhé pak je důležité pamatovat na to, že hlavním tématem tohoto podobenství není všeobecná Boží láska 
k lidem, ale spíše okolnosti, za nichž člověk tuto Boží lásku může pochopit a přijímat. 

Je to podobenství o očekávání a vyhlížení, o zaslíbeních a o radosti z velké Boží slávy, ale taky o soudu. Nebo 
možná spíš o našich rozhodnutích, kterými se diskvalifikujeme ze závodu o pohár v Božím Království. 

Očekávání je nesmírně důležitá součást lidského života. 
Očekávání tvoří náš pohled na svět. Jsou lidé, kteří vám řeknou, že od života dostáváme právě jen to, co od něj 

očekáváme. 
Mnoho lidí si kazí život nereálnými očekáváními... 
Vyhlížení je ještě víc. Družičky vyhlížely ženicha. 
Vyhlížely naplnění významného životního úkolu. 
Jak je to s námi? Co vyhlížíme? Co očekáváme? 
Čekáme na svého Pána? Nebo jsme jako líní služebníci z jiného Ježíšova příměru? 
Družičky měly slib, že ženich přijde. My máme slib, že přijde Ježíš. 
Vyhlížíme ho? Připravujeme se na Jeho příchod? 
Družičky usnuly – všechny do jedné. Problém nebyl v tom jejich spánku. To jim nikdo nevyčítá. Problém nastal 

při probuzení – některé z nich měly lampy nefunkční a nemohly posvítit na cestu. 
Čekání je někdy dlouhé... Věříme Božím zaslíbením? A co vlastně čekáme od Krista? 
Zaslíbení mluví o velké slávě – o svatbě, což je příjemná a krásná záležitost, sama plná očekávání. Pán nám 

slíbil velkou hostinu: dostatek, radost, jídlo, pití, muziku... 
Bůh slíbil radost na konci věků, na konci utrpení a beznaděje. Radost, která vynahradí lidem veškeré utrpení 

nebo smutky. 
Jenže je tady zápletka: některé družičky si na radost nesáhnou. 
Ne proto, že by měly za radost nějak platit. Radost dostávají darem a zadarmo. Jenže ony nejsou připravené. 

Lampy nesvítí... 
Je to vlastně velmi podobné, jako ve dvou podobenstvích následujících v 25. Kapitole Matouše. 
První mluví o správcích, kterým šéf svěřil určitou částku, a oni mu ji po čase mají vyúčtovat. Tady dva ze tří 

projdou, sice s odřenýma ušima, ale projdou. Třetí, zdánlivě nejrozumnější, totálně pohoří a přijde o všechno, co má, 
jen tím, že ze strachu svěřené peníze nijak nezužitkuje, nepokusí se je rozmnožit. Ani zde se neukazuje žádné 
milosrdenství nebo odpuštění. 

To druhé mluví o závěrečném rozdělení lidí na ty, kdo byli ochotní pomoci druhým, a ty, kdo ochotní nebyli. 
Ukazuje, že kritériem Božího soudu, a to velmi významným, je právě připravenost (nebo schopnost) všímat si utrpení 
a účinně projevit soucit. 

Ježíš nás upozorňuje, že nebeská odměna je sice lidem darována zadarmo, ale není bez práce. Pozvání na 
hostinu je gratis, ale je třeba se na hostinu připravit. Nepřipravení se sami vylučují z účasti. 

Jak se ovšem připravit? 
Velkou otázkou všech vykladačů je, co vlastně v tom našem podobenství symbolizují ty lampičky a co ten olej. 

Co je vlastně palivem, kterým svítíme Pánu na svatební cestu? A co je vlastně natolik individuální, že se o to nedá 
podělit, že to nikdo jiný nemůže udělat za mě? 

Biblisté se v této otázce shodují na tom, že olej je víra – tu musí opravdu mít každý svou vlastní, nelze si ji 
půjčit od druhých nebo v ní druhé zastoupit. Před Bohem stojíme každý sám za sebe a každý sám je Božím dítětem, 
zodpovědným za své vlastní činy. Vírou člověk uskutečňuje své spasení. 

Ty lampičky pak symbolizují skutky, kterými se naše víra projevuje a měří. Náš život je poháněn tím, čemu 
věříme, naše víra přináší ovoce v podobě projevů milosrdenství a spravedlnosti. Pokud člověk zůstane u prázdných 
slov a bezobsažných vyznání, je jako lampa bez oleje. Brzo mu dojde dech, ztratí nadšení, prostě vyhoří. 

Proto apoštol Petr vyjmenovává všechno, co máme přidávat ke své víře – ctnost, poznání, zdrženlivost, 
trpělivost, zbožnost, bratrskou náklonnost a lásku; a jistě bychom našli ještě další věci, které k tomuto seznamu přidat. 

Potřebujeme pravidelně a včas doplňovat svou víru. 
Jak? Modlitbou, prosbou o Ducha svatého. Ten nám může doplnit naději a lásku k Bohu i k lidem.  
Ježíš nás v podobenství varuje, abychom ve víře v Něj neumdlévali, abychom nestagnovali, nezůstávali na 

místě... 
Abychom v kteroukoli chvíli byli připraveni přidat se k Jeho průvodu. Protože Jeho hostina se sice otevře 

každému, ale vejdou na ni jen ti připravení. 
Buďme připraveni a naše lampy ať hoří! 
 
Pane Ježíši Kriste, 
Dolévej nám do našich lampiček olej víry, 
Ať naše víra obstojí i v nejtěžších zkouškách 
A ať nese ovoce, 
z něhož budeš mít radost Ty i všichni okolo nás. 
AMEN 


